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Uusi eurooppalainen kansalaispaneeli aloittaa tänään toimintansa. Sen teemana on 
energiatehokkuus.  Nyt koolle kutsuttu paneeli on tärkeä etappi matkalla, jolle on lähdetty eri puolilta 
Eurooppaa tulevien ihmisten kanssa ja joka alkoi Euroopan tulevaisuutta käsitelleestä konferenssista. 
Siitä lähtien on tehty työtä innovatiivisen demokraattisen ekosysteemin rakentamiseksi. Viime vuonna 
järjestettiin ensimmäiset kolme kansalaispaneelia, joiden teemoja olivat ruokajäte, virtuaalimaailmat 
ja oppimiseen liittyvä liikkuvuus. Kukin paneeli vaikutti ratkaisevalla tavalla niiden tuloksena 
laadittujen politiikka-aloitteiden sisältöön. Paneelien tarkoituksena on paitsi stimuloida keskustelua ja 
tuoda instituutiot lähemmäksi kansalaisia, myös ottaa kansalaisten näkemykset toden teolla 
huomioon päätöksenteossa. 

Euroopan tulevaisuutta käsitellyt konferenssi oli osallistavan ja keskustelevan demokratian lähtölaukaus. 
Se sai tuhannet eurooppalaiset käymään seikkaperäistä keskustelua toiveistaan ja unelmistaan EU:n 
suhteen. Esitetyt näkemykset ovat olleet korvaamattomia ja auttaneet ymmärtämään, millä keinoin 
Euroopasta saadaan yhtenäisempi, selviytymiskykyisempi ja ennakoivampi. Energiatehokkuuteen 
keskittyvä eurooppalainen kansalaispaneeli aloittaakin toimintansa tässä jatkuvan vuorovaikutuksen ja 
yhteistyön hengessä. 

Mistä näissä paneeleissa on tarkkaan ottaen kyse ja miten ne toimivat? Eurooppalaiset kansalaispaneelit 
ovat pohjimmiltaan innovatiivisia, turvallisia ja avoimia tiloja keskustelevan demokratian toteuttamiseen. 
Ne tuovat yhteen eri ikäisiä ja erilaisista taustoista tulevia eurooppalaisia keskustelemaan ja esittämään 
ideoita tietyistä politiikan aloista. Paneelit eivät ole neuvoa-antavia elimiä, vaan foorumi, jolla 
kansalaisilla on mahdollisuus vaikuttaa, tutustua nopeasti ja perusteellisesti kulloinkin käsiteltävään 
aiheeseen, keskustella siitä ja sen jälkeen esittää siihen liittyviä ajatuksiaan ja ehdotuksiaan. Kyse on siis 
siitä, että kansalaiset voivat konkreettisella tavalla vaikuttaa siihen, mihin suuntaan EU:n politiikkoja 
kehitetään. Näin vaalien välissä tätä dynaamista tilaa on tarkoitus hyödyntää parhaalla mahdollisella 
tavalla. Tavoitteena on vahvistaa edustuksellista demokratiaa. Sillä vaikka äänestäminen on tärkeää – ja 
kehotankin kaikkia äänestämään tulevissa EU-vaaleissa – demokratia on paljon enemmän kuin käynti 
vaaliuurnalla muutaman vuoden välein. 

Osallistujat valitaan tarkkaan säädellyllä satunnaisvalinnalla, jotta voidaan varmistaa väestön 
mahdollisimman kattava edustus iän, asuinpaikan (kaikki jäsenmaat, kaupunki- ja maaseutualueet), 
sosioekonomisen taustan ja koulutustason suhteen. Moninaisuus on äärimmäisen tärkeää, koska se 
takaa näkökulmien ja kokemusten runsauden samoin kuin keskustelujen ja tulosten moniarvoisuuden. 
Nuorten suhteen sallitaan kuitenkin lievä yliedustus: tulevaisuuskonferenssin tapaan vähintään 
kolmasosa kunkin paneelin jäsenistä on 16–25-vuotiaita nuoria. 

Energiatehokkuuteen keskittyvä kansalaispaneeli on erityisen ajankohtainen. Euroopan on vastattava 
ilmastonmuutoksen ja energiaturvallisuuden tuplahaasteeseen, mistä syystä innovatiivisia ja kestäviä 



ratkaisuja tarvitaan kipeämmin kuin koskaan. Paneeli on kansalaisille tarkoitettu foorumi, jolla he voivat 
tuoda esiin ajatuksiaan, huolenaiheitaan ja visioitaan siitä, miten Euroopasta saadaan 
energiatehokkaampi. Kansalaisten panos ohjaa EU:n pyrkimyksiä vähentää energiankulutusta, siirtyä 
puhtaisiin energialähteisiin ja varmistaa kestävä tulevaisuus kaikille. 

Rakenteilla oleva demokraattinen ekosysteemi on osoitus siitä, että EU on sitoutunut paitsi 
kuuntelemaan kansalaisten ehdotuksia, myös ryhtymään toimiin niiden johdosta. Uusi ekosysteemi 
heijastaa uskoa kollektiivisen ja ylisukupolvisen älyn voimaan ja osallistavan demokratian rooliin 
muotoiltaessa politiikkoja, jotka ovat aiempaa osallistavampia ja oikeudenmukaisempia ja heijastavat 
paremmin Euroopan moninaisuutta. ”Kansalaisten on voitava luottaa poliitikkoihin” on usein toistettu 
vaatimus. Entisenä pormestarina olen sitä mieltä, että myös poliitikkojen on voitava luottaa kansalaisiin. 
Kehotankin kaikkia pitämään päättäjiä silmällä, koska vuoropuhelu on aina kaksisuuntaista. 

Energiatehokkuuteen keskittyvän kansalaispaneelin aloittaessa nyt toimintansa haluan muistuttaa, että 
paneeli on paljon muutakin kuin pelkkä keskustelufoorumi tai työryhmä. Meidän on näytettävä, että 
demokratia voi vastata ihmisten huutoon – ei vain reagoimalla keskustelujen tuloksiin vaan myös 
uskottavan palautemekanismin avulla. Kansalaiset, jotka uhraavat aikaansa antamalla arvokkaan 
panoksen päätöksenteon tueksi, ansaitsevat sen, että heihin ollaan uudelleen yhteydessä ja että heille 
kerrotaan, mihin toimiin heidän ehdotustensa johdosta on ryhdytty.  

Kansalaispaneelit ovat rohkea askel kohti avoimempaa, demokraattisempaa, osallistavampaa ja 
kansalaiskeskeisempää Euroopan unionia. Niissä jokainen saa mahdollisuuden vaikuttaa ja toimia 
aktiivisesti yhteisen tulevaisuuden hyväksi. Näin varmistetaan, että tulevaisuuden Eurooppaa 
rakennetaan paitsi ihmisiä varten myös yhteistyössä heidän kanssaan. Satunnaisvalinnalla varmistetaan, 
että paneeleihin saadaan jäseniksi myös sellaisia henkilöitä, jotka eivät yleensä ehkä osallistuisi tällaiseen 
prosessiin. 

Paneelin työtä on alkumetreistä lähtien leimannut yhteistyön ja vuorovaikutuksen henki, ja tässä 
hengessä on myös tarkoitus jatkaa eteenpäin tulevina viikkoina. Yhdessä keksimme keinot, joilla 
Euroopasta saadaan kestävämpi, energiatehokkaampi ja selviytymiskykyisempi. Uusia paneeleja on 
luvassa! 
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